

ISSN 0039-1735 (Print)
ISSN 2309-5318 (Online)

СТОМАТОЛОГИЯ

Том 104



5'2025

Научно-практический журнал
Основан в 1922 г.

МЕДИА  СФЕРА

ЭКСПЕРИМЕНТАЛЬНО-ТЕОРЕТИЧЕСКИЕ ИССЛЕДОВАНИЯ

- Кузнецова В.С., Синельникова В.А., Рудик И.С., Васильев А.В.
Применение симвастатина и пентоксифиллина для потенцирования действия ВМР-2 в условиях моделируемого постменопаузального остеопороза 7

ТЕРАПЕВТИЧЕСКАЯ СТОМАТОЛОГИЯ

- Акулович А.В., Никифорова Г.Г., Коростелев А.А.
Сравнение рН в системах для отбеливания зубов 12

ХИРУРГИЧЕСКАЯ СТОМАТОЛОГИЯ И ЧЕЛЮСТНО-ЛИЦЕВАЯ ХИРУРГИЯ

- Чкадуа Т.З., Либин П.В., Суфиомаров Н.Ш., Тагирова Х.З.
Методика применения кинезиологической противоотечной повязки при расширенной гениопластике 18

ОРТОДОНТИЯ

- Лосев Ф.Ф., Гелетин П.Н., Текучева С.В., Котик М.С., Лопутиёва П.В., Редков Д.А.
Влияние чрескожной электростимуляции на состояние биоэлектрической активности жевательных мышц у пациентов с повышенной стираемостью зубов 24
- Сердиченко А.В., Арсенина О.И., Погабало И.В., Хачиева А.В., Попова Н.В., Попова А.В., Скочёк Ю.П.
Характеристика функционального состояния жевательных мышц у пациентов с гемифациальной микросомией на этапах комплексного лечения 29
- Оборотистов Н.Ю., Гиоева Ю.А., Афанасьева Я.И., Карамышева Е.И.
Трёхмерный морфометрический анализ зубочелюстно-лицевой системы у пациентов с дистальной окклюзией по данным конусно-лучевой компьютерной томографии 37

ДЕТСКАЯ СТОМАТОЛОГИЯ

- Нагоева Э.А., Кардангушева А.М.
Оценка эффективности методики адаптации детей с расстройствами аутистического спектра к стоматологическому приему 43
- Горбатова М.А., Митькина Е.А., Юшманова Т.Н., Симакова А.А., Гржибовский А.М.
Молярно-резцовая гипоминерализация и ее связь с интенсивностью карнеса у подростков Европейского Севера России 48

РЕНТГЕНОЛОГИЯ В СТОМАТОЛОГИИ

- Оюунтугс Р., Ганжаргал Г., Энэбиш С., Сунжидмаа З., Эрдэнэбулган Б., Журамт Б., Дэлгэрцэцэг Ж.
Морфометрические показатели резцового отдела верхней челюсти у монголов по данным конусно-лучевой компьютерной томографии 53
- Лосев Ф.Ф., Гелетин П.Н., Чибисова М.А., Редков Д.А., Котик М.С., Текучева С.В.
Сравнение результатов измерения величины внутрикостных дефектов на трехмерных и двухмерных рентгенологических изображениях. Оценка степени достоверности измерений в стоматологии 57

КЛИНИЧЕСКИЙ СЛУЧАЙ

- Пономарев А.Э., Буцан С.Б., Йигиталлиев Ш.Н., Лафишев А.И., Булат С.Г., Селезнев В.А.
Комплексная реабилитация пациентов с ангиодермической (гипогидротической) эктодермальной дисплазией: клинический случай 64
- Машкина А.А., Романовский М.А.
Возможность сохранения естественного контура нижней челюсти после двусторонней сагиттальной расщепляющей остеотомии 73

ОБЗОРЫ

Тимошенко П.С., Короленкова М.В.

Эффективность пломбирования постоянных зубов у детей с молярно-резцовой гипоминерализацией 79

Лосев Ф.Ф., Шаповалов П.И., Рахматуллин Д.И.

Персонализированное управление темпом дистракционного остеогенеза нижней челюсти: влияние механических и физических факторов на созревание костного регенерата 84

ОТЧЕТЫ

Лосев Ф.Ф., Чибисова М.А., Текучева С.В.

Симпозиум: «Лучевая и функциональная диагностика в амбулаторной стоматологии и челюстно-лицевой хирургии. От изображения до искусственного интеллекта» 92

THEORETICAL STUDIES

Kuznetsova V.S., Sinelnikova V.A., Rudik I.S., Vasilyev A.V.

Use of simvastatin and pentoxifylline to potentiate the action of BMP-2 in modelled postmenopausal osteoporosis 7

CONSERVATIVE DENTISTRY

Akulovich A.V., Nikiforova G.G., Korostelev A.A.

Comparison of pH in teeth bleaching systems 12

ORAL AND MAXILLOFACIAL SURGERY

Chkadua T.Z., Libin P.V., Sufiromarov N.Sh., Tagirova Kh.Z.

Methodology for the use of kinesiological decongestant dressing in double-jaw orthognathic operations 18

ORTHODONTICS

Losev F.F., Geletin P.N., Tekucheva S.V., Kotik M.S., Loputneva P.V., Redkov D.A.

The effect of percutaneous electroneurostimulation on the state of bioelectric activity of the masticatory muscles in patients with increased tooth attrition 24

Serdichenko A.V., Arsenina O.I., Pogabalo I.V., Khachieva A.V., Popova N.V., Popova A.V., Skochek Y.P.

Characteristics of the functional state of the masticatory muscles in patients with hemifacial microsomia at the stages of complex treatment 29

Oborotistov N.Yu., Gioeva Yu.A., Afanaseva Y.I., Karamisheva E.I.

3D-morphometric analysis of stomatognathic system in patients with class II malocclusion according to CBCT 37

PEDIATRIC DENTISTRY

Nagoeva E.A., Kardangusheva A.M.

Evaluation of the effectiveness of adaptation of children with autism spectrum disorders to dental care 43

Gorbatova M.A., Mitkina E.A., Yushmanova T.N., Simakova A.A., Grijbovski A.M.

Molar-incisor hypomineralization and its association with dental caries among adolescents in the European North of Russia 48

DIAGNOSTIC IMAGING IN DENTISTRY

Oyuntugs R., Ganjargal G., Enebish S., Sunjidmaa Z., Erdenebulgan B., Juramt B., Delgertsetseg J.

Evaluation of morphology of incisor section of the upper jaw using cone beam computed tomography in Mongolians 53

Losev F.F., Geletin P.N., Chibisova M.A., Redkov D.A., Kotik M.S., Tekucheva S.V.

Comparison of intraosseous defect size measurements on three-dimensional and two-dimensional radiographic images. Evaluation of measurement reliability in dentistry 57

CLINICAL CASE

Ponomarev A.E., Butsan S.B., Igitaliev Sh.N., Lafishev A.I., Bulat S.G., Seleznev V.A.

Comprehensive rehabilitation of patients with anhydrotic (hypohydrotic) ectodermal dysplasia: clinical case 64

Mashkina A.A., Romanovsky M.A.

Is it possible to prevent mandibular notching after bilateral sagittal splitting osteotomy. Clinical case 73

REVIEWS

- Timoshenko P.S., Korolenkova M.V.*
Efficiency of permanent teeth filling in children with molar-incisor hypomineralization 79
- Losev F.F., Shapovalov P.I., Rakhmatullin D.I.*
Personalized control of distraction rate in mandibular distraction osteogenesis: influence of mechanical and physical factors on bone regenerate maturation 84

REPORTS

- Losev F.F., Chibisova M.A., Tekucheva S.V.*
Symposium: "X-Ray and Functional Diagnostics in Dentistry and Maxillofacial Surgery. From Imaging to Artificial Intelligence" 92